

**Courses offered in French** by the Department of Romance Studies  
**(Winter Semester, M.A. Level)**  
**Credits: 3+3 (2 SWS)**  
**!!Taught in French!!**

Module	Module Element	Course Examples	Contents
<b>Study Programme M.A. Applied Linguistics: Language and Communication in Professional Life</b>			
Starting Module/ Startmodul  KFB-M0	Sprachpraxis Language Practice	<p>Communication orale dans l'industrie (Winter 2018)</p> <p>Technisches Französisch (Winter 2018)</p> <p>Civilisation: Découvrir la France par son territoire (Winter 2016)</p>	<p><b>Learning outcomes / Competencies</b></p> <p>The aim of Module 0 is to introduce students to the specifics of possible future professional fields - also from the perspective of professionals - within the framework of a combined introduction to the course of studies for both fields of specialisation and to outline the professional competencies required for the accomplishment of corresponding professional tasks.</p> <p><b>Contents</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Orientation knowledge: Research areas: linguistically founded communication analysis; linguistic aspects of communication in institutions and organisations; foreign language needs in business; conditions of foreign language teaching with adults; language in business, business in linguistics</li> <li>- Basic knowledge: Intercultural Communication</li> <li>- Basic knowledge: language acquisition, foreign language didactics</li> <li>- Language practice</li> </ul> <p>-----</p> <p><b>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen</b></p> <p>Ziel von Modul 0 ist es zum einen, den Studierenden im Rahmen einer kombinierten Einführung in den Studiengang für beide Vertiefungsrichtungen Spezifika möglicher späterer Berufsfelder vorzustellen – auch aus der Sicht von Praktikern – und die für die</p>

			<p>Bewältigung entsprechender beruflicher Aufgaben erforderlichen fachlichen Kompetenzen zu umreißen.</p> <p><b>Inhalte</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Orientierungswissen: Forschungsrichtungen linguistisch fundierter Kommunikationsanalyse; sprachliche Aspekte der Kommunikation in Institutionen und Organisationen; Fremdsprachenbedarf in der Wirtschaft; Bedingungen des Fremdsprachenunterrichts mit Erwachsenen; Sprache in der Wirtschaft, Wirtschaft in der Linguistik</li> <li>- Grundlagenwissen: Interkulturelle Kommunikation</li> <li>- Grundlagenwissen: Spracherwerb, Fremdsprachendidaktik</li> <li>- Sprachpraxis</li> </ul>
<p>Language Practices/ Sprachpraxis</p> <p>KFB-M 10</p>	<p>Language Practices French 2</p> <p>Sprachpraxis Französisch 2</p>	<p>Principales structures constitutionnelles et entrepreneuriales de la France actuelle (Winter 2018)</p> <p>Communication orale dans l'industrie (Winter 2017)</p> <p>Communication orale dans l'industrie (Winter 2016)</p>	<p><b>Learning outcomes / Competencies</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Promotion of individual practical language competencies at an advanced level in the language focus;</li> <li>- development of technical language competencies in the language focus;</li> <li>- acquisition of knowledge in another foreign language;</li> <li>- Reflection on one's own language learning experience as an adult</li> </ul> <p><b>Contents</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Various contents</li> </ul> <p>-----</p> <p><b>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Förderung der individuellen sprachpraktischen Kompetenz auf fortgeschrittenem Niveau im sprachlichen Schwerpunkt;</li> <li>- Entwicklung fachsprachlicher Kompetenz im sprachlichen Schwerpunkt;</li> <li>- Erwerb von Kenntnissen in einer weiteren Fremdsprache;</li> </ul>

			<ul style="list-style-type: none"> <li>- Reflexion der eigenen Sprachlernerfahrung als Erwachsener</li> </ul> <p><b>Inhalte</b> Diverse</p>
<b>Study Programme M.A. Advanced Literary Studies: Literature, Culture and Media</b>			
<p>Communication/ Kommunikation</p> <p>LiWi-M7</p>	<p>Kommunikation 1 Romanistik</p>	<p>Communication orale (Winter 2018)</p> <p>Techniques de Communication orale (Winter 2017)</p> <p>Techniques de Communication orale (Winter 2016)</p>	<p><b>Learning outcomes / Competencies</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- ability to produce non-literary and/or literary texts of different genres with a linguistic emphasis</li> <li>- Application of the linguistic knowledge in the language focus for the creative genre-specific or application and address-related production of texts or media products</li> </ul> <p><b>Contents</b> Theory and practice of creative text or media production</p> <p>-----</p> <p><b>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Fähigkeit zur selbständigen Anfertigung nichtliterarischer und/oder literarischer Texte unterschiedlicher Gattungen im sprachlichen Schwerpunkt</li> <li>- Anwendung der sprachlichen Kenntnisse im sprachlichen Schwerpunkt zur kreativen gattungsspezifischen bzw. anwendungs- und adressatenbezogenen Produktion von Texten oder Medienprodukten</li> </ul> <p><b>Inhalte</b> Theorie und Praxis kreativer Text- oder Medienproduktion</p>
<b>Study Programme M.A. Language and Linguistics: German, English and Romance Languages</b>			
<p>Vertiefung und Ergänzung 1</p> <p>SW-M7</p>	<p>Eine ergänzende Veranstaltung aus den Modulen 1, 2, 4 oder 5</p>	<p>Problèmes phonologiques et graphématiques de la langue française (Winter 2018)</p> <p>Dialectologie française et Géographie linguistique de la France</p>	<p><b>Learning outcomes / Competencies</b> Students should be able to work independently and apply methods to problems of language, text and communication analysis.</p> <p><b>Contents</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Application-oriented implementation of problems of the structural, historical and functional description of</li> </ul>

		(Winter 2015)	<p>linguistic phenomena including written and oral communication.</p> <ul style="list-style-type: none"><li>- Specialist themes from various fields of linguistics.</li></ul> <hr/> <p><b>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen</b> Die Studierenden sollen in der Lage sein, selbstständig Probleme der Sprach-, Text- und Kommunikationsanalyse methodisch zu bearbeiten.</p> <p><b>Inhalte</b></p> <ul style="list-style-type: none"><li>- Anwendungsnahe Implementierung von Problemen der strukturellen, historischen und funktionalen Beschreibung sprachlicher Phänomene einschließlich Schriftlichkeit und Mündlichkeit.</li><li>- Fachliche Themen aus verschiedenen Gebieten der Sprachwissenschaft.</li></ul>
--	--	---------------	---

<p>Language Practice (Roman Language)/ Sprachpraxis (sprachlicher Schwerpunkt Romanische Sprachen)</p> <p>SW-M3/6</p>	<p>Language skills 1</p> <p>Sprachpraxis Romanische Sprachen 1</p>	<p>Compléments de correspondance commerciale (Winter 2018)</p> <p>Traduction de textes spécialisés – Fachübersetzung (Winter 2018)</p> <p>Communication Orale (Winter 2017)</p>	<p><b>Learning outcomes / Competencies</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Promotion of individual practical language competencies at an advanced level in the area of language focus;</li> <li>- development of technical language competencies in the area of language focus;</li> <li>- Reflection on one's own language learning experience as an adult.</li> </ul> <p><b>Contents</b> Deepening of individual practical language competencies at an advanced level, with special emphasis on job-oriented skills.</p> <p>-----</p> <p><b>Lernergebnisse (learning outcomes) / Kompetenzen</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Förderung der individuellen sprachpraktischen Kompetenz auf fortgeschrittenem Niveau im sprachlichen Schwerpunkt;</li> <li>- Entwicklung fachsprachlicher Kompetenz im sprachlichen Schwerpunkt;</li> <li>- Reflexion der eigenen Sprachlernerfahrung als Erwachsener.</li> </ul> <p><b>Inhalte</b> Vertiefung der individuellen sprachpraktischen Kompetenz auf Fortgeschrittenen-Niveau unter besonderer Berücksichtigung berufsorientierter Fertigkeiten.</p>
---	--	---	---